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- Г-жо Генчева, има 
ли промяна в инвес-
тиционната култура 
на българина и в 
частност в инвести-
рането в благородни 
метали?

- За изминалите 10 
години българинът 
изгради правилен 
поглед към инвести-
рането в благородни 
метали. Традиционно 
той залага на прави-
лото да има пари за 
черни дни. С времето 
установи, че има и 
други благородни ме-
тали освен златото – 
като среброто напри-

мер. В същото време 
се разви и усетът да 
се инвестира в про-
дукти, които стават за 
носене - като бижута 
с висока проба, изра-
ботени от световно-
известни рафинерии. 
Такъв е случаят с на-
шите продукти - кюл-
чета-медальони от 
паладий, които един-
ствено  банката пред-
лага в България. Тези 
кюлчета се наложиха 
и заради наименова-
нието на серията „Та-
лисман” и като пред-
почитани подаръци от 
клиентите.  Стр.3

n   През 2001 г. единствено 
Fibank беше играч в търго-
вията с инвестиционно зла-
то в България

n   Вложенията в акции на американски и европейски компании ще 
продължат да носят атрактивни възможности за печалби

n ��Валентина�Григорова-Генчева,� 
директор “Злато и нумизматика” във Fibank:

През 2013 година нем-
ската МКБ Юнионбанк ЕАД 
бе придобита от Първа ин-
вестиционна банка. Освен 
обединяването на добрите 
практики и ноу-хау, през 
2014 г. започна и присъединя-
ването на професионалисти 
от Юнионбанк и създаването 
на нови, още по-добри екипи 
във Fibank. Руска Ружинова е 
един от водещите кадри в 
Юнионбанк, която през 2014 
г. се присъедини към Първа 
инвестиционна банка като 
директор “Външни партньо-
ри, европрограми и корес-
пондентски отношения”. За-
вършила е УНСС специалност 
„Икономика и управление на 
промишлеността” и има над 
20 години стаж  в банковата 
система. Професионалният 
й път започна със стаж по 
линия на AIESEC  (световна 
организация на студентите 
икономисти) в Bayerische 
Vereinsbank AG, Германия. Ра-
ботила е в различни финан-
сови институции – както 
местни така и клонове на 
чуждестранни банки. През 
годините се занимава с 
различни банкови дейности 
– плащания, документарни 
операции, продажба на тре-
жъри продукти, управление 
на активи и пасиви, финансо-
ви пазари. В живота много й 
помага това, че е позитив-
но настроена, усмихната и 
ориентирана към постига-
нето на високи резултати.  
 На стр. 2

Руска 
Ружинова се 
присъедини 
към екипа  
на Fibank

ВЛАДИСЛАВ 
ХАДЖИДИНЕВ,
Главен специалист  
„Частно банкиране”

В разговори с клиенти 
напоследък често ме питат 

в какво да инвестираме 
през 2014 г. и какво да 
очакваме като възвраща-
емост. Отговорът на този 
въпрос е една прогноза, 
която взема предвид как-
во очакваме да се случва 

на глобално макро-иконо-
мическо ниво и как би се 
отразило на международ-
ните финансови пазари. 
Тежка задача, но все пак 
ще се ангажираме с мне-
ние. Стр.5

Къде да инвестираме тази година

n  Интервю   n

n  Коментарът на частнИя банКер n

Цената на златото  
ще достигне  
1400 долара през 2014 г. 

Д-р�Валентина�ГриГороВа�–�ГенчеВа��
специализира�антична�история�и�нумизматика�
и�защитава�докторска�дисертация�във�Фри-
бургския�университет,�Швейцария.�от�2001�г.�
работи�в�Първа�инвестиционна�банка.



        

ОТ СТР. 1

- От колко години рабо-
тите в сферата на корес-
пондентските отношения?

- Започнах работа в бан-
ковата система именно 
като специалист кореспон-
дентски отношения. Спом-
ням си, че тогавашният ми 
шеф каза, че това е бан-
ковата дипломация. През 
последните 6 години зве-
ното занимаващо се с ко-
респондентски  отношения  
в Юнионбанк ЕАД, беше на 
мое пряко подчинение.

- Кое е най-привлека-
телното в работата Ви?

- Работата ми е динамич-
на и интересна, с всеки-
дневни предизвикателства, 
които са част от професи-
оналното израстване. Биз-
нес контактите с водещи 
финансови институции, ко-
ито определят стандартите 
в индустрията и срещите с 
доказани професионалисти 
винаги ме вдъхновяват.

- Отскоро сте в екипа на 
Fibank, какви са впечатле-
нията Ви към момента?

- Винаги съм се впечатля-
вала от иновативността на 
Fibank и стандартите, кои-
то налага на местния бан-
ков пазар. Сега като слу-
жител на тази институция 
мога да потвърдя, че тук 
работят млади, динамични 
и добре обучени профе-

сионалисти. Тук срещнах 
както нови лица, така и 
познати от банковата сис-
тема. Впечатлена съм от 
улеснената комуникация с 
мениджмънта и бързината 
на вземане на решения. За 
мен лично е привилегия да 
съм част от този екип и да 
имам възможност да над-
граждам професионалната 
си експертиза.

- Какви са приоритети-
те на дирекция „Външни 
партньори, европрогра-
ми и кореспондентски 
отношения”?

- Основната ни дейност 
е свързана с идентифи-
циране на нови възмож-
ности за диверсифици-
ране източниците на фи-
нансиране на банката, 
укрепване на установени-

те кореспондентски отно-
шения и доразвиване на 
партньорската мрежа на 
Fibank. Дирекцията ни има 
водеща роля при сключва-
нето на споразумения за 
финансиране и гаранции с 
цел разширяване спектъ-
ра  на банковите продукти 
предлагани на клиентите, 
както и реализирането на 
успешни проекти по евро-
пейски програми чрез ус-
лугата „Пълна подкрепа”. 
Дирекция „Външни парт-
ньори, европрограми и 
кореспондентски отноше-
ния” също така подпомага 
кредитиращите дирекции. 
при изпълнение на бю-
джетните цели.

- Какво Ви мотивира да 
давате всичко от себе си 
в работата? 

- Ориентирана съм към 
постигане на резултати и 
заложени цели. Мога да 
определя себе си по-скоро 
като човек на действието 
отколкото на приказките. 
Това, че съм част от една 
бързо развиваща се и ди-
намична институция също 
е силен мотиватор.

- Кое е най-голямото Ви 
постижение в професио-
нален и в личен план?

- Най-голямото ми по-
стижение в професиона-
лен план се надявам, че 
предстои. Пътят към ус-
пеха е трасиран от мно-
гобройни малки стъпки 
и ежедневни усилия. На 
този етап може би това е 
признанието и оценката за 
моя професионализъм от 
ръководството на ПИБ. А 
в личен план най-ценното 
са семейството и прияте-
лите ми, които са ме под-
крепяли в трудни моменти 
през годините.

- Каква е Руска Ружино-
ва в свободното си вре-
ме?

- Обичам природата и 
най-вече планините. Родо-
пите са едно много специ-
ално място за мен, може 
би защото съм родена там. 
Пътуванията и четенето на 
книги са други мои люби-
ми занимания.
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l  В живота много й помага това, 
че е позитивно настроена, ус-
михната и ориентирана към пос-
тигането на високи резултати.

l  Обича природата и най-вече пла-
нините

Руска  
Ружинова  
се  
присъедини  
към екипа  
на Fibank
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- Увеличи ли се броят на 
инвестиционните посре-
дници на благородни ме-
тали?

- Броят на посредниците 
през последните три години 
нарасна неимоверно. През 
2001 г. единствено Fibank 
беше играч в тази сфера. 
Причината, според мен, е 
бляскавият период на бла-
городните метали през изми-
налите 10 години. Толкова 
дълъг непрекъснат период на 
възход не е имало в истори-
ята на благородните метали. 
2013-та година беше първа-
та, в която цените им отбеля-
заха спад.

В края на 2012 г. всички 
анализатори бяха едино-
душни, че цената на златото 
ще достигне 1700 долара 
за тройунция. Някои дори 
прогнозираха 2000 дола-
ра за тройунция. Всъщност 
средната цена за миналата 
година е около 1400 долара 
за тройунция. Най-зле през 
миналата година се предста-
ви среброто и то загуби най-
значителна част от своята 
стойност. Затова се очаква 
то да възвърне по-бързо 
своята цена през тази година 
и да бъде предпочитан бла-
городен метал за инвестито-
рите - заради много по-дос-
тъпната си продажна цена. 

- Fibank откри първия 
банков електронен мага-
зин за злато и нумизма-
тични продукти в Бълга-
рия. Какви са тенденциите, 
които наблюдавате?

- Магазинът стана изклю-
чително популярен, защото 
предлага всички наши про-
дукти, включително монети-
те на БНБ. Клиентите са на 
възраст между 35 и 45 го-
дини, като почти поравно са 
мъжете и жените. Половина-
та от тях са клиенти и на бан-

ката, но другата половина са 
новодошли, привлечени от 
възможността да закупят ви-
сококачествени продукти от 
благородни метали онлайн. 
Най-популярни са монетите, 
но по време на промоция 
се увеличават клиентите и 
за кюлчета-медальони. Те 
съчетават естетическата си 
стойност – красив съвреме-
нен дизайн и възможността 
да бъдат носени, с инвес-
тиционната си стойност – 
изработени са от метали с 
най-чиста проба в една от 
най-известните швейцарски 
рафинерии - PAMP. 

- Какви са Вашите очак-
вания за пазара на благо-
родни метали през тази 

година?
- Ако отчетем инфлацията, 

цената на златото трябва да 
се покачи до 2000 долара 
за тройунция. По-логичната 
цена и тази, която аз очак-
вам, е около 1400 долара за 
тройунция. При среброто це-
ните ще се повишат до 22-23 
долара за тройунция. Януари 
месец се очертава доста 
силен за златото –  средни-
те нива на цените са около 
1230 долара за тройунция, 
а при среброто – почти 20 
долара за тройунция. Мисля, 
че цените ще се повишат 
няколко пъти през годината. 
Още повече, че има много 
силно търсене на злато на 
китайския пазар. Китай отбе-
ляза смели инвестиционни 
решения - не само купуваше 
добито злато, но инвестира 
и в мини на няколко конти-
нента. 

При такъв огромен интерес 
на консуматор като Китай, с 
изключително бързо нара-
стваща средна класа, има-
ме основания да очакваме, 
че цената на златото, ако 
не расте, то поне задължи-
телно ще се задържи около 
средното ниво от миналата 
година. 

Затова не приемам прог-

нозите на анализатори, че 
цената на златото може да се 
понижи до 800-900 долара 
за тройунция. Това ще дове-
де до фалит на редица минни 
компании и девалвиране на 
свързаните с тях финансови 
продукти. Защото от години 
е известно, че производ-
ствените разходи за добив 
на тройунция злато са около 
1100 долара. 

- Какво бихте посъветва-
ли клиентите си – в какво 
да инвестират тази годи-
на?

- Най-добре би било да 
инвестират в нещо, което 
им доставя удоволствие. 
Психолози, които анализи-
рат инвестиционния процес, 
твърдят, че когато човек е 
удовлетворен от направена-
та инвестиция, дори да не е 
печеливша, той по-лесно би 
понесъл евентуалните загу-
би. Инвестирайте в неща, 
които са достъпни за вас. 
Не инвестирайте пестейки, 
а инвестирайте свободните 
си средства в нискорискови 
продукти. Имайте предвид, 
че дори да инвестирате в 
сребро, в дългосрочен план 
– след 5 или 10 години, вие 
ще сте големият печеливш. 
Да не говорим за златото, 
което е традиционен стаби-
лизатор на инвестиционните 
портфейли и никога няма да 
загуби стойността си, дори 
в определени периоди да не 
е най-актуалният финансов 
инструмент. При стабилно 
излизане на света от ико-
номическата криза, златото 
определено ще надмине се-
гашните си ценови нива.

Не инвестирайте 
пестейки, инвести-
райте като влага-
те свободните си 
средства

В период на излизане 
от икономическата 
криза златото ще 
надмине сегашните 
си ценови нива

n   Валентина Григорова-Генчева, директор “Злато и нумизматика” във Fibank:

n   През 2001 г. единствено Fibank 
беше играч в търговията с инвес-
тиционно злато в България
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n  Интервю   n

Цената на златото
ще достигне $1400 през 2014 г. 

Паладиево бижу 
„Любов”
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Най-добрата ни сноу-
бордистка Александра 
Жекова се класира на 

второ място в дисциплината 
сноубордкрос на Световната 
купа по сноуборд в Андора. 
Шампионката ни преодоля 
квалификациите в дисципли-
ната във Валнорд-Аркалис, 
Андора, като на почетната 

стълба отстъпи единствено 
пред канадката Доминик 
Малте. Това е първа победа 
за Сани Жекова за сезона, 
което й донесе 800 точки.

Състезанието във Вал-
норд-Аркалис беше послед-
ната проверка преди олим-
пийските игри в Сочи през 
февруари, където Сани зае-

ма пето място в генералното 
класиране.

Целият екип на Fibank по-
желава успех на Сани Жеко-
ва на Олимпиадата в Сочи!

Първи подиум за Сани 
Жекова преди Сочи

n Fibank спорт n

Бързината е всичко 
с безконтактните карти на Fibank!

Историята на разделното хра-
нене в повечето източници на 
информация по темата се свърз-
ва с името на американския 
лекар Уилям Хауърд Хей. Но ис-
тината е, че основите на раздел-
ното хранене са положени далеч 
преди него. 

Д-р Хей е роден в Пенсилвания 
през 1866 година. Професионал-
ната си практика започва в края 
на 19 век. Неговата неприкрита 
слабост към вкусната храна става 
причина да стане 100 кг и да по-
лучи заболяване на черния дроб, 
освен извънредното затлъстяване.

Така д-р Хей започва борбата с 
излишните килограми като прави 
интензивни физически упражне-
ния. Но въпреки благотворното 
влияние на физическото натовар-
ване, килограмите му не помръд-
ват. В отчаянието си д-р Хей насоч-
ва вниманието си към хранителна 
терапия и започва да следва дие-
та, която описва като “принципно 
хранене”. Само за няколко месеца 
той отслабва с 22 кг, а проблемите 
му постепенно изчезват.

Според учените, защитаващи 
теорията на разделното хранене, 
организмът има способност да 
различава храната, която попада 
в храносмилателната му система 
според химичните й параметри.

Обикновено при разделното 
хранене ястията имат обща на-

малена калоричност, както и голям 
процент вода, което не позволява 
качването на килограми. 

Тъй като не е възможно храните 
да бъдат разделени напълно, е въз-
приет терминът “правилно комби-
ниране на храните”. Това означа-
ва да не се смесват въглехидрати 

(скорбяла и захари) с протеини 
(белтъчини) и кисели плодове по 
време на едно и също хранене.

В разделното хранене, в зави-
симост от преобладаващия хра-
нителен продукт, храните се делят 
на:

- Белтъчини: месо, птици, риба, 
сирене, кашкавал, зърнени храни, 
ядки, семена.

- Мазнини: мас, олио, жълтък, 
масло, сметана, маслини.

- Захари: захар, мед, сладки 
плодове.

- Скорбяла: хляб, тестени изде-
лия, скорбялни зеленчуци, карто-
фи.

- Киселини: кисели плодове, 
оцет, горчица, туршии, домати, ки-
село мляко.

- Други: прясно мляко, безскор-
бялни зеленчуци, гъби.

Причината за понижаването на 
процента подкожни мазнини при 
разделното хранене се основава 

на разликата между изразход-
ваните в ежедневието калории и 
приетите с храната калории.

При този начин на хранене 
ястията имат обща намалена ка-
лоричност, както и голям процент 
вода. Авторите на книги с рецепти 
за разделен тип хранене най-чес-
то препоръчват ястия богати на 
зеленчуци, т.е. ястия със заси-
щащ ефект и ниска калоричност. 
Отслабването най-често се дължи 
на намаления прием на калории, а 
не на разделния прием на храни-
те. Все пак ползата да се храним 
разделно е голяма, и се изразява 
основно в две неща - по-бързо 
храносмилане и по-добро усвоя-
ване на храната.

Разделното хранене лесно се 
вписва в повечето съвременни 
хранителни режими за понижава-
не на тегло. Често пъти разделното 
хранене благоприятства не само 
намаляването на натрупани кило-
грами, но и задържането на едно 
постоянно тегло.

Напомням на всички привър-
женици на комбинирането на хра-
ните, които употребявате, да не 
забравяте движението и физиче-
ските упражнения, защото само в 
симбиоза между елементите се по-
стига здравословен външен вид!

д-р Юлия Григорова, 
диетолог, експерт по 
хранене

n сЪВЕтИтЕ НА Fihealth  n
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хранене

Медицински център FiHealth-София

София, кв. Студентски град, 
ул. “Проф. Александър Фол” 2, вх.В, ет.1

тел.:�02�/�445�6666
факс:�02�/�445�6669

мобилен:�0882�140�666
e-mail:�medc@sofia.fihealth.bg
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ВЛАДИСЛАВ 
ХАДЖИДИНЕВ,
Главен специалист  
„Частно банкиране”

Поглеждайки назад към 
2013 г., виждаме, че 
това беше една фан-

тастична година за инвес-
тиции в акции на компании 
в развитите икономики, по-
трудна година за развива-
щите се пазари и за иконо-
мики зависими от пазарите 
на суровини. САЩ тотално 
надмина очакванията като 
демонстрира значително по-
добрение в икономическата 
среда, а Европа донякъде 
овладя финансовата криза, 
породена от нестабилността 
в Италия, Испания, Португа-
лия и Гърция. 

В света на инвестициите в 
държавен дълг едни от най-
популярните и печеливши 
възможности бяха именно 
инвестиции в облигации 
на четирите пакостника 
на Европа – Италия, Испа-
ния, Португалия и Гърция. 
В абсолютен контраст бяха 
инвестициите в държавни 
облигации от САЩ и така 
нареченото „ядро” на ев-
розоната, които имаха едно 
от най-лошите исторически 
представяния и донесоха 
загуби на инвеститори. 

Голямото разочарование 
на 2013 г. бяха суровините. 
И енергийните, и металите, 
и хранителните суровини не 
успяха да се преборят с не-
гативните тенденции. Злато-
то получи огромно медийно 
внимание след като в нача-
лото на годината цената му 
се понижи от 1,650 до 1,150 
долара за тройунция. 

Толкова за миналото, 
бъдещето е това, което ис-
каме да прогнозираме и 
ще започнем с глобалният 
макро-икономически пъ-
зел. Накратко – през 2014 
г. очакваме глобално въз-
становяване: САЩ ще про-
дължат да бъдат лидер в 
този процес, като покажат 

значително подобрение 
в растежа на брутният си 
вътрешен продукт и сери-
озно подобрение в нивата 
на безработица. Рисковете 
свързани с ограничаване 
на програмата за икономи-
ческо стимулиране, която 
Федералния резерв започ-
на през 2008 г., и която ще 
бъде поетапно закрита, ще 
бъдат краткосрочни и ще 
създадат изгодни възмож-
ности за инвестиции. 

Двигателят на Европа, 
Германия също ще се радва 
на добра икономическа кар-
тина, която е вероятно да 
допринесе за напредък и в 
останалата част на Европа. 
Очакваме Италия и Испания 
да бъдат основният катали-
затор, който да помогне на 
Европа да ускори икономи-
ческото темпо и да навакса 
спрямо Америка. 

Последните месеци по-
казаха, че в Азия не всич-
ко е розово и че Китай се 
сблъсква с трудности поро-
дени от реформите, които 
се опитва да въведе, целящи 
да превърнат икономиката 
им по-зависима от вътреш-
но потребление и по-малко 
зависима от износ. В Япо-
ния вероятно няма да има 

промени – правителството 
ще продължава да влага 
енергията си за да отслаб-
ва йената, с цел да създаде 
здравословно ниво на ин-
флация, но както и в мина-
лото едва ли ще постигне 
нужният резултат. 

Инвестиционната ни стра-
тегия е функция на този мак-
ро-икономически сценарий. 
Очакването ни за глобално 
икономическо възстано-
вяване, конкретно ръст в 
глобалния брутен вътрешен 
продукт индиректно озна-
чава, че очакваме по-добри 
корпоративни резултати за 
международни компании. 

Тъй като фаворизираме 
САЩ и Европа пред Азия и 
останалите развиващи се 
икономики, инвестициите в 
акции на американски и ев-
ропейски компании ще про-
дължат да носят атрактивни 
възможности за печалби. 
За разлика от 2013г, когато 
акциите масово поскъпваха, 
през 2014 г. процесът ще 
изисква селективен подход 
при подбора на конкретни 
инвестиции в акции.

Друг ефект от очакваното 
глобално макро-икономи-
ческо подобрение ще бъде 
наблюдаван на пазарите на 

суровини. Несъмнено за-
силването в реалната ико-
номика на индустриалното 
производство и на потреб-
лението, ще увеличи търсе-
нето на енергийни и храни-
телни суровини, както и на 
индустриални метали, като 
мед, стомана и алуминий. 
Няма да бъде голяма изне-
нада, ако в края на 2014 г. 
суровините завършат годи-
ната така успешно, както за-
вършиха пазарите на акции 
през 2013 г. 

И така – предстои ни една 
вълнуваща година, в която 
очакваме добрите иконо-
мически новини от САЩ и 
Европа да надминат тези от 
изминалата година. Инвес-
тициите в акции ще продъл-
жат да предлагат отлични 
възможности за печалба, 
но съществува и огромен 
потенциал в пазара на суро-
вини. Пазарите на държавни 
облигации традиционно не 
са добро място за инвести-
ране в условия на икономи-
чески растеж, така че и през 
2014 г. ще бъдем резерви-
рани към този клас активи. 

Успех и не забравяйте да 
инвестирате в тандем с про-
фесионален, личен инвести-
ционен консултант.

n Коментарът 
на частния 

банКер n

Пазарите 
на държавни 

облигации 
традиционно не 
са добро място 
за инвестиране 

в условия на 
икономически 
растеж, така 
че и през 2014 

г. ще бъдем 
резервирани 

към този клас 
активи.

Къде да инвестираме 
през 2014 г.
n  Вложенията в акции на американски и европейски компании ще 

продължат да носят атрактивни възможности за печалби
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През последните 2 
години пазарът на 
жилища показа 

трайни признаци за раз-
движване. Това се дъл-
жи на няколко основни 
фактора. На първо място 
икономиката на страната 
излезе от рецесия и про-
дължи да нараства с едни 
от най-високите темпове 
в Европейския съюз. То-
ва от своя страна даде 
на банките в страната 
необходимата сигурност, 
за да понижат изисквани-
ята си по своите кредитни 
продукти и към момента 
лихвените нива, на които 
се предлагат жилищни и 
ипотечни кредити са по-
ниски от тези преди кри-
зата.

Не на последно място, 
силен тласък във възста-
новяването на пазара на 
имоти дават и все още 
ниските цени на жилища 
в сравнение с пика им 
от 2007 г. По данни на 
НСИ индексът на пазар-
ните цени на жилищата 
за четвъртото тримесечие 
на 2013 г. спрямо трето-
то тримесечие на 2013 
г. е 99.9%, т.е. средното 
намаление на пазарните 
цени на жилищата е 0.1%. 
На годишна база средно-
то намаление на пазар-
ните цени на жилищата 
е 1.2%. Средната пазар-
на цена на жилищата за 
страната през четвъртото 
тримесечие на 2013 г. е 
864.52 лв./кв. метър. 

През четвъртото триме-
сечие на 2013 г. спрямо 
предходното е регистри-
рано намаление на цени-
те в 20 от областните гра-
дове и в област София, 
като по-значително е във 
Видин - с 3.4%, в Кюстен-
дил - с 2.4%, и в Благо-
евград - с 1.8%. В остана-
лите 7 областни града е 

регистрирано увеличение 
на цените.

Банковият кредит оста-
ва основен източник за 
финансиране на покупка 
на имот. Според данни на 
БНБ в края на декември 
2013 година отпуснатите 
кредити за домакинства и 
НТООД са 18.685 млрд. лв. 
(23.5% от БВП). В края на 

отчетния месец жилищни-
те кредити са 8.831 млрд. 
лв. Изборът на банка, от 
която да бъде изтеглен 
жилищен кредит, също е 
от съществено значение.

По данни от проведено 
национално представи-
телно проучване по по-
ръчка на Fibank, най-съ-
ществено влияние върху 

потребителите оказва 
авторитетът на банката 
в обществото, на второ 
място се нареждат пред-
лаганите конкурентни 
лихвени условия по про-
дуктите й. В годините на 
икономическа нестабил-
ност, потребителите фо-
кусираха изискванията си 
към предлаганите лихвени 
нива. Слизането на този 
фактор на второ място 
показва, че офертите на 
банките са се подобрили 
значително. Изтъкването 
на авторитета на банката 
в обществото показва, че 
потребителите търсят до-
верен партньор, в който 
могат да бъдат сигурни 
през годините, в които 
изплащат своя кредит. 

От края на 2013 г. Fibank 
(Първа инвестиционна 
банка) предлага нови 
преференциални условия 
по своя жилищен кредит. 
Предложението е с още 
по-ниска фиксирана лих-
ва за първата година – от 
5.5%. През втората и тре-
тата година лихвата отно-
во е по-ниска и е фикси-
рана – от 6%. Новият про-
моционален кредит е без 
комисиона за предсрочно 
погасяване, включително 
при рефинансиране от 
друга банка, както и няма 
такса за разглеждане на 
документите. Максимал-
ният срок за погасяване 
на кредита е до 30 годи-
ни, като няма ограниче-
ние в максималния раз-
мер на отпусканата сума.  
Жилищният кредит се 
предлага в лева, евро и 
щатски долари. Промоци-
оналните условия важат 
до 31.01.2014 г.

n  анализ n

Христо 
Христов
специалист  
Маркетингови про-
учвания и анализи

Пазарът на жилища
с потенциал за ръст и 

 през 2014 г.n  Банковият кредит остава 
основен източник за финан-
сиране на покупка на имот

Графика 1.  Фактори влияещи на потребителите при избор на банка 
при необходимост от жилищен кредит (осреднени оценки на 
респондентите, където 1 е най-ниска, а 5 най-висока)*

* Проучването е реализирано в периода 12-18 декември  2013 г. 
и е национално представително за лицата над 18 г. Броят на 
респодентите участвали в него е 990.



Андрей Филчев
д-я Методология, Ръководител отдел 
„Банкови регулации”

Както отбелязахме в 
миналия брой, ГПР 
е един от основните 

показатели, по които по-
требителските кредити, 
предоставяни от различ-
ните банки, могат да бъдат 
сравнени от кредитоиска-
телите. Това е синтезиран 
числов израз, чрез който 
може да се добие точна 
представа за цената на 
кредита.

В законодателството на 
ЕС понятието ГПР се по-
явява в отменената Ди-
ректива на Европейския 
съвет 87/102/ЕИО относно 
потребителските кредити. 
Определението, което е 
дадено в Директивата мо-
же би най-точно отразява 
съдържанието на показа-
теля. ГПР означава общи-
те разходи по кредита за 
потребителя, изразени в 
годишен процент от глав-
ницата на отпуснатия кре-
дит и изчислен съгласно 
съществуващите методи 
на държавите членки. По-
късно тези съществуващи 
методи ще бъдат уеднакве-
ни с формулата за изчис-
ление, посочена в Дирек-
тива 2008/48/ЕО на ЕС и 
на Съвета, пренесена и в 
българския закон.

За да могат потребите-
лите да добият пълна пред-
става за съдържанието на 
показателя, ще отправим 
поглед към неговите ос-
новните съставни елемен-
ти. ГПР е процентът, който 
измерва общия разход по 
кредита за потребителя и 
се изчислява на годиш-
на база. Тук се включват 
лихви, такси, комисиони, 
възнаграждения за кре-
дитни посредници. В про-
цента влизат и разходите 

за допълнителни услуги, 
свързани с договора за 
кредит. Такива са застра-
хователните премии, но 
само в случаите, в които 
сключването на договор за 
застраховка е задължител-
но условие за отпускане на 
кредита. 

От общия разход по кре-
дита, законодателят изрич-
но е изключил нотариал-
ните такси, като например 
такса за заверка на договор 
за залог. Затова е добре 
винаги при кандидатстване 
за кредит да калкулираме 
и разходите за нотариал-
ни такси. Освен това при 
изчисляване на ГПР не се 
вземат предвид разходите, 
които потребителят запла-
ща при неизпълнение на 
задълженията си по до-

говора за потребителски 
кредит, например наказа-
телни лихви или такси при 
неиздължени вноски и др. 
Разходите за откриване на 
сметка или издаването на 
платежен инструмент (на-
пр. кредитна карта), които 
са свързани с усвоявания-
та и погасяванията по кре-
дита, също са изключени.

В механизма за калкули-
ране на ГПР се използват и 
няколко общи положения и 
допълнителни допускания. 
При изчислението за на-
чална дата се смята датата 
на първото усвояване, като 
се приема, че годината има 
365 дни независимо от то-
ва, дали е високосна или 
не. Допуска се, че догово-
рът за кредит ще е валиден 
за срока, за който е склю-

чен, като потребителят и 
кредиторът ще изпълняват 
задълженията си. Важно е 
да знаем, че при наличие 
на клаузи в договора, поз-
воляващи изменение на 
лихвения процент по кре-
дита, се приема, че лихва-
та не се променя спрямо 
първоначалния й размер.

Къде можем да открием 
информация за стойността 
на ГПР? 

Показателят е задължи-
телен реквизит на Стан-
дартния европейски фор-
муляр за предоставяне на 
информация при потреби-
телски кредити. Това е по-
казателно за отчитането на 
ГПР, като отправна точка 
при вземането на решение 
от страна на потребители-
те за теглене на кредит.
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печат : R O P R I N T

n  Съветите на 
СпециалиСта  n Годишен процент 

на разходите по кредита (ГПР)
n  Това е процентът, който измерва общия разход по кредита за 

потребителя и се изчислява на годишна база

От общия раз-
ход по креди-
та, законода-
телят изрично 
е изключил 
нотариалните 
такси, като 
например так-
са за заверка 
на договор за 
залог.
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В икономиката на Бълга-
рия има няколко признака 
за устойчиво възстановя-
ване през 2013 година, по-
казва доклада “Регионални 
икономически перспективи” 
на Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
/ЕБВР/.

Очакванията на банката са 
БВП да нарасне с 1,8% през 
2014 г. Прогнозата за ико-
номическия растеж съвпада 
с тази, заложена от прави-
телството.

От ЕБВР смятат, че уско-
ряването на растежа ще се 
дължи на износа и известно 
възстановяване на вътреш-
ното частно потребление.

Фискалният дефицит е под 
контрол, а държавният дълг 
на страната ни е сред най-
ниските в ЕС. Инфлацията 
остава ниска, но това от-
разява до известна степен 
намаляването на цените на 
комуналните услуги през 
изминалата година, което 
може да има отрицателни 
последици за бъдещите ин-
вестиции в сектора.

Банката предвижда иконо-
мически растеж от 2,7% тази 
година за страните от Източ-
на Европа, Централна Азия и 

района южно от Средиземно 
море, с които работи. Спо-
ред институцията средният 
растеж на икономиките от 
Югоизточна Европа значи-
телно се е повишил от 0,4% 
през 2012 г. до очакваните 
2% тази година.

Възстановяването на тези 
икономики се дължи преди 
всичко на по-силния износ 
и на добрата реколта. Безра-
ботицата обаче остава висо-
ка в региона на Югоизточна 
Европа, който обединява 
Албания, Босна и Херцего-
вина, България, Македония, 
Косово, Черна гора, Румъния 
и Сърбия, предупреждават 
експертите на ЕБВР.

n Банков свят  n

Председателят на Евро-
пейската централна банка 
(ЕЦБ) Марио Драги беиз-
бран за банков управител 
на годината от Международ-
ния журнал на централните 
банки.

Изданието приветства 
неговата способност да 
възстанови доверието в ев-
розоната при трудни обсто-
ятелства.

В компетентното жури 
участваха журналисти от 

специализираното издание,  
както и бивши управители 
на централни банки.

„Благодарение на реше-
нията на ЕЦБ и трудната 
работа на правителствата 
за постигане на бюджетна 
консолидация и структур-
ни реформи, условията на 
финансовите пазари посте-
пенно се подобриха от юли 
2012 г. насам”, отбеляза 
Марио Драги при получава-
нето на отличието.

„Голям напредък беше по-
стигнат в управлението на 
еврозоната и ЕЦБ има роля 
в това. Прекалено рано е 
да обявим победа и възста-
новяването остава крехко, 
но установяваме, че много 
гъвкавата парична политика 
в крайна сметка въздейства 
на икономиката”, допълни 
италианецът.

Изданието определи и Ки-
тайската народна банка за 
централна банка на година-
та за това, че е продължила 
реформите си и е стимули-
рала страната да напредва 
към пазарната икономика, 
въпреки тесния политически 
контрол.

Избраха Марио Драги за банков 
управител на годината

Банките в САЩ отчитат рекордни печалби

Италианецът Марио Драги 
оглавява ЕЦБ от ноември 
2011 г.

Печалбите� на� амери-
канските�банки�за�2013�
г.� могат� да� надвишат�
предкризисния� рекорд�
от� 145.2� млрд.� дола-
ра,� отчетен� през� 2006�
г.,� пише� в.� Wall� Street�
Journal,�цитиран�от�све-
товните�агенции.
Преди�седчмица�бяха�

публикувани� корпора-
тивните�отчети�за�2013�
г.�на�най-големите�банки�
в�САЩ.�JPMorgan�Chase,�

Bank� of� America,� Wells�
Fargo,�Citigroup,�Morgan�
Stanley�и�Goldman�Sachs�
са�спечелили�миналата�
година� 76� млрд.� дола-
ра,�което�е�с�6�млрд.�до-
лара� по-малко� в� срав-
нение�с�2006�г.
Дали� американски-
те� банки� са� успели� да�
надхвърлят�рекорда�ще�
стане� ясно,� след� като�
и� останалите� банкови�
компании� отчетат� фи-

нансовите� си� резулта-
ти.�
Изданието�отбелязва,�
че�банките�в�САЩ�прак-
тически�са�се�възстано-
вили� след� кризата� от�
2008�г.,�за�което�е�доп-
ринесло�подобряването�
на� американската� ико-
номика,� както� и� нама-
ляването�на�разходите.
Миналата� година�
шестте� водещи� амери-
кански�банки�са� съкра-

тили�над�44�000�служи-
тели.
В� същото� време� спо-
ред� Wall� Street� Journal�
редица� проблеми� си�
остават.Както� и� преди�
банките� са� длъжни� да�
заделят� значителни�
резерви,� за� да� отгова-
рят�на�изискванията�на�
регулаторите,� свързани�
нарушаване�на�закона�и�
въвеждане� на� инвести-
торите�в�заблуждение.

ЕБВР с оптимистична прогноза 
за икономиката ни


